К вопросу об электронном механизме подавления 

магнитного момента никеля в его сплаве с медью и цинком

А. В. Иванюта, А. Е. Совестнов, Э. В. Фомин

Аннотация

Впервые методом смещений рентгеновских линий К-серии исследована электронная структура Ni, Cu и Zn в их сплавах: Ni0.27Cu0.73, Ni0.18Cu0.51Zn0.31и Cu0.66Zn0.34, а также в ряде их химических соединений. Обнаружены статистически достоверные смещения (относительно металла) всех диаграммных линий Ni в обоих сплавах, тогда как смещения К-линий Сu и Zn (также относительно металлов) близки к нулю во всех сплавах. Впервые получены оценки 
3d- и/или 4s-факсимиле – смещения всех диаграммных линий, обусловленные удалением одного 3d- и/или 4s-электрона. На основании этих факсимиле обнаруженные смещения 
К-линий Ni в NI0.27Cu0.73 и Ni0.18Cu0.51Zn0.31 объяснены перетеканием около или несколько меньше 0,1 и 0,15 его 4s-электрона на атом в его же 3d-зону.

To a Question on the Electronic Mechanism of Suppression 
of the Magnetic Moment of Nickel in Its Alloy with Copper and Zinc

А. V. Ivanjuta, A. E. Sovestnov, E. V. Fomin

Abstract

For the first time by the method of X-ray lines shift of a K-series electronic structure Ni, Cu and Zn in their alloys Ni0.27Cu0.73, Ni0.18Cu0.51Zn0.31 and Cu0.66Zn0.34, and also in a number of their chemical compounds investigates. Statistically authentic shifts (concerning metal) all Ni diagram lines in both alloys are found out whereas K-lines shifts of Cu and Zn (also concerning metals) are close to zero 
in all alloys. For the first time estimations 3d- and-or the 4s-facsimile – the shifts of all K-lines caused by removal one 3d- and-or 4s-electron are received. On the basis of these the facsimile the Ni K-lines shifts founded in Ni0.27Cu0.73 and Ni0.18Cu0.51Zn0.31 are explained by an overflowing around or slightly less than 0.1 and 0.15 its 4s-electron on atom in its 3d-zone.
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Релятивистские RPA уравнения для конечных ядер. 

I. Состояние нормальной четности. Продольная мода

В. Н. Фоменко, Л. Н. Савушкин, X. Токи

Аннотация

Для конечных ядер развит релятивистский метод линейного отклика, рассматривающий малые отклонения амплитуд полей от самосогласованных статических хартриевских решений, соответствующих основному состоянию ядер. Предложенная теория основывается на методе релятивистских функций Грина, который приводит к связанной системе интегро-дифференциальных уравнений. Эта теория применяется в настоящей работе к рассмотрению ядерных возбуждений нормальной четности. В этом случае в рассмотрение включаются следующие мезонные поля:

  i)  скалярное поле,

2i)  временная компонента векторного поля, 

3i) временная компонента векторного-изовекторного поля (векторная и тензорная формы
          связей).

Полученные уравнения могут использоваться для описания различных типов ядерных возбуждений нормальной четности.

Relativistic RPA Equations for Finite Nuclei. 
I. States of Normal Parity. Longitudinal Mode

V. N. Fomenko1, L. N. Savushkin2, H. Toki3

Abstract

The relativistic linear response method (RRPA) is developed for finite nuclei treating small deviations of the amplitudes of the fields from the self-consistent static (ground state) solutions. Theory suggested is based on the relativistic Green function method and leads to a coupled system of integral-differential equations. This theory is applied in the present paper to treatment of nuclear excitations of normal parity. In this case the following meson fields are involved into consideration:

  i) scalar field,

2i) time component of the ω field, 

3i) time component of the field (both vector and tensor couplings).

The equations obtained can be utilized for the description of different types of nuclear excitations of normal parity.
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Роль промежуточных ядер 8Ве → 2 при фрагментации 
релятивистского ядра 16О в ядерной эмульсии

Ф. Г. Лепехин, Л. Н. Ткач

Аннотация

При поиске по следу в камере, облученной в ЛВЭ ОИЯИ ионами кислорода с импульсом 
4,5 А ГэВ/с, найдено 215 событий, содержащих 2, 3 и 4 двухзарядных фрагмента первичного ядра. В них измерены углы вылета в плоскости эмульсии. Их распределение согласуется с ожидаемым распределением, которое должно было бы быть у -частиц в ядре кислорода до его взаимодействия с ядром эмульсии. Впервые обнаружены события типа 16О → 28Ве → 4. Они трактуются как события когерентной электромагнитной диссоциации ядра кислорода. Среди всех событий ~ 14% распадов 8Ве → 2 идет через основное состояние 0+ и примерно столько же идет через первое возбужденное состояние 2+.

Role of the Intermediate Nuclei 8Ве → 2

at the Fragmentation of the Relativistic Nucleus 16О in Nuclear Emulsion

F. G. Lepekhin, L. N. Tkach 

Abstract

At searching on a track in the chamber irradiated in LHE JINR by ions oxygen at momentum of 
4.5 A GеV/c 215 events containing 2, 3 and 4 of two-charge fragments of the primary nuclei are found. In them the angles arc measured in a plane of emulsion. Their distribution will be agreed with expected distribution, which should have -particls in the nuclei of oxygen before its interaction with the nucleus of emulsion. For the first time the events such as 16O → 28Ве → 4 were found out. They are treated as an event of a coherent electromagnetic dissociation of the oxygen nuclei. Among all events ~ 14% of disintegrations 8Ве → 2 goes through a ground state 0+, and approximately the same is through the first excited state 2+.
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Чувствительность сечений упругого ядро-ядерного рассеяния 
к распределению плотности материи зкзотических ядер с гало

Г. Д. Алхазов, В. В. Саранцев

Аннотация

С целью выяснения чувствительности сечений ядро-ядерного рассеяния к форме распределения ядерной материи в экзотических ядрах с гало проведены расчеты сечений упругого рассеяния ядер 6Не и 11Li на нескольких ядерных мишенях при энергии 0,8 ГэВ/нуклон с различными предполагаемыми распределениями ядерной плотности в 6Не и 11Li.

Sensitivity of Cross Sections for Elastic Nucleus-Nucleus 
Scattering to Halo Nucleus Density Distributions

G. D. Alkhazov, V. V. Sarantsev

Abstract

In order to clear up the sensitivity of the nucleus-nucleus scattering to the nuclear matter distributions of exotic halo nuclei, we have calculated differential cross sections for elastic scattering of the 6He and 11Li nuclei on several nuclear targets at the energy of 0.8 GeV/nucleon with different assumed nuclear density distributions in 6He and 11Li.
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О характеристиках нижних уровней 146Рm

Ю. Л. Хазов

Аннотация

Нечетно-нечетное ядро 
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Рm79, J = 3–, Т1/2 = 5,53 г., имеет атомную массу больше, чем у соседних ядер, и не образуется в результате –-распада или электронного захвата, а распадается в стабильные изобары 146Sm и l46Nd. По этой причине исследование возбужденных состояний 146Рm возможно только on-line в ядерных реакциях. Таких работ мало, и основные данные получены в реакциях l46Nd(p, n), 136Xe(15N, 5n) и 146Nd(d, 2n).

Ниже проанализирована схема уровней 146Рm, полученная в этих работах, и на основании сделанных предположений приписаны спины и четности нижним возбужденным состояниям 146Рm.

On the Characteristics of the Lowest Levels in 146Pm

Yu. L. Khazov

Abstract

The odd-odd nucleus 
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Рm79, J  = 3–, Т1/2 = 5.53 у has the atomic mass larger than that of the neighboring nuclei; it is not produced as a result of –-decay or electron capture, and decays into stable isobars 146Sm and l46Nd. For this reason, the study of excited states of 146Pm becomes possible on-line in nuclear reactions only. There are not enough of such works, and the basic data are obtained in the reactions l46Nd(p, n), 136Xe(15N, 5n), and 146Nd(d, 2n).

The level scheme of 146Pm is analyzed below, which is obtained in afore​mentioned reactions. As a result spins and parities of the lower excited states of l46Pm are assigned. 
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Данные по радиационной рекомбинации и фотоионизации 
для ионов вольфрама: I. W24+ – W27+

М. Б. Тржасковская, В. К. Никулин

Аннотация

Представлены данные по радиационной рекомбинации и фотоионизации для примесных ионов вольфрама, необходимые для моделирования и диагностики плазмы. Данные включают парциальные сечения фотоионизации, полные сечения радиационной рекомбинации, а также парциальные и полные коэффициенты скорости радиационной рекомбинации и скорости радиационных потерь на рекомбинацию для четырех ионов: W24+, W25+, W26+, W27+. Парциальные сечения фотоионизации аппроксимировались простым аналитическим выражением с пятью подгоночными параметрами, которые представлены в таблицах. Полные сечения радиационной рекомбинации приводятся для 45 значений энергии электрона в области 1 эВ – 60 кэВ. Коэффициенты скорости радиационной рекомбинации и скорости радиационных потерь на рекомбинацию даны для 11 значений температуры в области 
104 К – 109 К. Расчеты полностью релятивистские с учетом всех мультиполей поля излучения. Электронные волновые функции находились методом Дирака-Фока с точным учетом обменного взаимодействия между электронами. В вычислениях коэффициентов скорости использовалось релятивистское распределение электронов непрерывного спектра Максвелла-Джуттнера, что существенно уменьшает значения скоростей при высоких температурах по сравнению с обычно используемым нерелятивистским распределением Максвелла-Больцмана.

Radiative Recombination and Photoionization 
Data for Tungsten Ions: I. W24+ – W27+

В. Trzhaskovskaya and V. К. Nikulin1

Abstract

Data on radiative recombination and photoionization required for plasma modelling and diagnostics are presented for tungsten impurity ions. The data involve values of partial photoionization cross sections, total radiative recombination cross sections as well as partial and total radiative recombination rate coefficients and radiated power loss rate coefficients for four ions: W24+, W25+, W26+, and W27+. Partial photoionization cross sections have been fitted by a simple analytical expression with five fit parameters which are tabulated here. Total radiative recombination cross sections are presented for 45 values of the electron kinetic energy in the range from 1 eV to 60 keV. Radiative recombination and radiated power loss rates are given for 11 values of temperature from the range 104 K – 109 K. Calculations have been performed on the basis of the fully relativistic treatment of the photoionization and radiative recombination processes taking into account all significant multipoles of the radiative field. Electron wave functions have been obtained by the 
Dirac-Fock method with the proper consideration of the exchange between electrons. In calculation of the radiative recombination and power loss rates, advantage has been taken of the relativistic Maxwell-Jüttner distribution of continuum electrons. This decreases values of the rates considerably at a high temperature as compared to the commonly-used non-relativistic Maxwell-Boltzmann distribution.
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Высшие фуллерены.

Часть 1. Методы получения и выделения

В. П. Седов

Аннотация

Рассмотрены различные методы получения, выделения и очистки высших фуллеренов.

The Higher Fullerenes. 

Part 1. Methods of the Preparation and Isolation

V. P. Sedov 

Abstrасt

The differing preparation, isolation and purefication methods of the higher fullerenes are considered.
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Высшие фуллерены.

Часть 2. Молекулярная симметрия изомеров высших фуллеренов

и методы их идентификации

В. П. Седов

Аннотация

Рассмотрены основные аспекты молекулярной симметрии и изомерии высших фуллеренов, методы их выделения препаративной HPLC и идентификации.

The Higher Fullerenes. 

Part 2. Molecular Symmetry of the Higher Fullerenes 
and Methods of Their Identification

V. P. Sedov

Abstrасt

The basic aspects of the molecular symmetry and isomerism of the higher fullerenes, methods 
of their isolation by the preparative HPLC and identification are considered.
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